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نکته
بابک پاک نیا: 

 آثار تاکیدات رئیس قوه قضائیه 
در خصوص ضابطین را می بینیم 
  در ۱۰۰ روز فعالیت رئیس قوه قضائیه شاهد 

آثار مثبتی بوده ایم 

 وکیل پایه یک دادگستری با مثبت ارزیابی 
کردن عملکرد رئیس قوه قضائیه در ۱۰۰ روز اولیه 
فعالیت گفت: در طی این ۱۰۰ روز شاهد آثار مثبت 
بوده ایم. بابک پاک نیا در گفت وگو با »آرمان ملی« 
با مثبت ارزیابی کردن عملکرد رئیس قوه قضائیه 
در ۱۰۰ روز اولیه فعالیت خود بیان کرد: با اینکه 
در ۱۰۰ روز گذشته نمی توان انتظار آثار خیلی 
مثبتی را داشت؛ اما با توجه به اینکه آقای محسنی 
اژه ای فرزند دستگاه قضائی است و به وفور کار عملی 
انجام داده و در قسمت های مختلف دستگاه قضائی 
بوده است، به خوبی به درد دستگاه قضائی آگاه است. 
این وکیل دادگستری خاطرنشان کرد: به نظر من، 
در طی این ۱۰۰ روز شاهد آثار مثبت بوده ایم؛ البته 
باید توجه داشت که مسائل باید به شکل ریشه ای 
حل شود؛ اما به طور شاخص رئیس قوه قضائیه 
دست روی مسائلی می گذارد که دغدغه بسیاری 
از مرتبطین دستگاه قضائی است؛ مانند موضوع 
ارتباط دستگاه قضائی با ضابطین که مسائلی در این 
زمینه اتفاق افتاده که خیلی خوب و حائز اهمیت 
است. وی اظهار کرد: لازم است که ضابطین توسط 
دستگاه قضائی بیش از پیش مدیریت شوند و آقای 
محسنی اژه ای نیز بر این موضوع تاکید کرده  است 
و ما نیز به عنوان وکیل آثار آن را در طی همین ۱۰۰ 
روز می بینیم. پاک نیا در ادامه عنوان کرد: ضابط باید 
بداند که تحت دستور مقام قضائی عمل کند. این 
وکیل دادگستری در ادامه اظهار کرد: صرف بازرسی 
از زندان ها کافی نیست؛ اما اینکه رئیس قوه قضائیه 
این میزان نسبت به موضوع زندان ها تاکید دارد و 
شخصا به زندان ها سرکشی می کنند، نگاه مثبتی 
است.  وی در پایان اذعان کرد: به طور کلی اتفاقات 
خوبی در قوه قضائیه افتاده است و امیدواریم که این 
مسیر ادامه داشته باشد و به صحبت های منتقدان 

توجه شود.

  دولت و مجلس مصمم برای 
ایجاد ثبات در قیمت ها 

رئیس مجلس پس از ارائه گزارش عملکرد 
بودجه توسط رئیس سازمان برنامه و بودجه 
در جلسه علنی صبح دیروز مجلس اظهار 
داشت: دولت و مجلس در سال ۱۴۰۰ 
مصمم هستند که دو مشکل اساسی مردم 
برطرف شود. محمدباقر قالیباف گفت: در 
حوزه مسائل کرونا و سلامت مردم انصافا با 
همکاری های خوبی که انجام شد اتفاقات 
خوبی در حوزه واکسیناسیون شکل گرفته 
است. اعتبارات لازم دیده شده و خریدها 
انجام شده تا با سرعت همه واکسینه شوند و 
با همین سرعت تولید واکسن در داخل و هم 
خرید از خارج کارها شکل بگیرد. رئیس قوه 
مقننه بیان کرد: دولت و مجلس همچنین 
مصمم هستند در حوزه معیشت مخصوصا 
در ثبات قیمت کالاهای اساسی تلاش شود 
تا هم شاهد وفور کالا و هم ثبات قیمت در 
حوزه معیشت و سفره مردم باشیم و این 
مهم در اولویت قرار بگیرد. قالیباف در پایان 
اضافه کرد: امیدواریم در بودجه سال ۱۴۰۱ 
با اصلاح ساختار بودجه و با هدف گذاری بر 
رشد اقتصادی کشور گام های مهم و اساسی 

برداریم.

نیروی انتظامی و قوه قضائیه 
هم پوشانی داشته باشند

سکوت جریان های سیاسی 
نگران کننده است

دادســتان کـــل کشور گفت: یکی از 
ملزومات تأمین امنیت در کشور این است 
که نیروی انتظامی و قوه قضائیه با یکدیگر 
هم پوشانی داشته باشند. حجت الاسلام 
والمسلمین منتظری اظهار کرد:  اهمیت 
امنیت برای جامعه و مردم یک موضوع 
غیر قابل تردید است که جای بحث فراوان 
دارد به طوری که می توانیم بگوییم قطعا 
یکی از ارکان پیشرفت برای سایر زمینه ها 
تأمین امنیت است. وی افزود: امنیت 
در همه عرصه های زندگی حرف اول 
را می زند و اگر امنیت نباشد اقتصاد، 
علم، دانش، آسایش و دیگر بخش های 
زندگی تحت تأثیر قرار می گیرد. منتظری 
بیان کرد: داشتن یک جامعه امن دارای 
تقویت  باید  که  است  شاخص هایی 
شوند و باید شاخص های ضدامنیت 
را هم شناسایی کرده و از بین برد. وی 
تصریح کرد: یکی از مهم ترین مسائلی 
که هم متوجه دستگاه قضایی است و 
هم دستگاه های دیگری همچون ناجا در 
آن نقش دارند بحث تأمین امنیت و نیز 
پیشگیری از وقوع جرم است. پیشگیری از 
جرم و تخلفات موضوعی است که هم جزو 
وظایف قوه قضائیه و هم نیروهای نظامی، 

اطلاعاتی و انتظامی است.

یک فعال سیاسی اصلاح طلب با 
اشاره به سکوت جریان های سیاسی 
در کشور، اظهار کرد: احزاب در حال 
حاضر بلاتکلیف هستند و خود را هم 
مسئول شرایط کشور نمی دانند چون 
به آنها اجازه فعالیت در دو انتخابات 
اخیر داده نشده است. محسن رهامی 
گفت: حاکمیت هم آنقدر که لازم 
است، نقد را تحمل نمی کند. از سویی 
دولت هم تازه کار خود را آغاز کرده 
و در حال برنامه ریزی برای تحقق 
برنامه هایــش اســـت و جریان های 
سیاسی در حالت انتظار و رصد این 
برنامه ها برای 6 ماه تا یکسال هستند 
و در واقع به دولت فرصت داده اند 
که برنامه هایش را اجرا کند تا اگر 
دولت در این راه موفق نشد، نگوید 
جریان های سیاسی مانع موفقیت 
من شدند. اینگونه هم می شود گفت 
که جریان های سیاسی رصد دولت 
را به خود مردم واگذار کرده اند تا 
آنها خودشان درباره عملکرد دولت 
قضاوت کنند که آیا پس از چند ماه 
ارزش پول ملی تقویت می شود؟ تورم 
کاهش می یابد و شرایط اقتصادی 
بهبـــود می یابد؟ مـشکلات سیاست 
خارجی حل می شود؟ مسکن ساخته 

می شود؟

سـرمقــاله

عملکرد دولت را نمی توان به این زودی مورد قضاوت 
دقیق قرار داد، چراکه به رغم اینکه چند ماه از روی کار آمدن 
و مستقر شدن دولت جدید گذشته اما تازه شروع به کار کرده 
و تحریم ها نیز هنوز پا برجاست و همین موضوع بر عملکرد 
دولت به ویژه در حوزه اقتصادی تاثیر می گذارد. ولی عمده 
مساله آن است که تبلیغات دولت به قدری زیاد بوده که 
اصلا به آن اندازه کار انجام نشده است. درخصوص کارهای 
انجام شده نیز مثل انجام کارهای مثبت قوه قضائیه نیز شاهد 
تبلیغات بسیاری هستیم. در حالی که خود این افراد پیش 
از این هم در قوه قضائیه حاضر بودند. از طرف دیگر طی این 
سال ها به واسطه وعده هایی که داده شده اما عمل نشده یک 
نوع نا امیدی در میان مردم ایجاد شده است. حال در بعضی از 
دولت ها کمتر و در برخی نیز بیشتر شاهد این رویه بوده ایم. 
هر چند که این نا امیدی در اواخر دولت آقای روحانی نیز به 
وجود آمد که مردم بیان می کردند دولت فقط حرف می زند 
اما چیزی به دست مردم نمی رسد. لذا مردم در مورد مسائل و 
مشکلاتی که در حوزه اقتصاد و معیشت خود دارند در حوزه 
مسکن و مایحتاج اولیه زندگی آن طور که می خواستند 
و وعده  داده شده عملی ندیده اند که این مساله نیز شاید 
به دلیل برخی مخالفت ها، عملکردهای بی فایده و دیگر 
مسائل بوده است. حال این دولت هم کار خود را با وعده های 
مختلف شروع کرده است. اما در این دولت نکته ای وجود دارد 
و آن اینکه نهادهای زیرمجموعه حاکمیت با دولت همراه و 
هماهنگ هستند و کمک و همراهی آنها پشت دولت است 
و این مساله توقعات مردم را از کارآمدی، عمل به وعده ها  و 
پاسخگویی چنان بالا برده که به این مساله توجه نکنند. دولت 
تازه چند ماه است روی کارآمده و معتقدند که باید هرچه 
زودتر وعده های داده شده جامه عمل پوشانده شود. در حالی 
که اگر نگاه کنیم روند گرانی ها، تورم و مشکلات اقتصادی 
فزاینده  است و آن طور که پیش بینی می شود در سال آینده 
این اعتراض ها و نارضایتی ها بیشتر هم خواهد شد. امروز 
مشکلات معیشتی  و آب آشامیدنی مردم در خوزستان و 
سایر نقاط کشور، دیگر ربطی به دولت قبل و آقای روحانی 
ندارد  و آنهایی که وعده دادند اگر ما بیاییم همه این مسائل 
حل می شود و اکنون سر کار هستند باید پاسخگوی این 
مساله باشند.  البته هنوز شرایط به جایی نرسیده که صدای 
اعتراض مردم بالا برود. اما اگر دیر شود و برای مشکلات مردم 
چاره اندیشیده نشود، انتقادات مردم بیش از گذشته خواهد 
شد. لذا به نظر می رسد که دولت باید خیلی زود حرکت کند 
و تا دیر نشده جلوی برخی اتفاقات پیش بینی نشده را بگیرد. 
مساله رضایت مردم بحث فردی و جریانی نیست بلکه بحثی 
ملی است که اگر نارضایتی مردم افزایش پیدا کند تبعات 
آن برای نظام خواهد بود و اعتماد مردم کمتر خواهد شد. 
به خصوص که در جامعه این گونه برداشت می شود که این 
دولت برخاسته از اراده حاکمیت است و اگر دولت عملکرد 
خوبی نداشته باشد همین رویکرد در جامعه به بی اعتمادی و 

نا امیدی دامن می زند.

رابطه حل مشکلات با احیای اعتماد عمومی

رئیسی به استان فارس می رود
سید ابراهیم رئیسی قرار است طی هفته جاری به 
استان فارس سفر داشته و با مردم شهید پرور و نخبه 
استان فارس دیدار کند. رئیس جمهور علاوه بر حضور 
در میان آحاد مختلف جامعه، بازدیدی هم از طرح های 
عمرانی، اقتصادی و… استان فارس خواهد داشت و 
شورای اداری استان فارس نیز با حضور رئیس جمهور 
برگزار خواهد شد. با توجه به ۰٢ مهر و یاد روز حافظ، 
رئیس جمهور در این روز سفری به استان فارس 
خواهد داشت. حجت الاسلام رئیسی پیش تر به استان 
همجوار فارس، بوشهر سفر کرده و یکی از اصلی ترین 
مشکلات مشترک دو استان فارس و بوشهر را راه آهن 
شیراز بوشهر عنوان کرده و ابراز امیدواری کرده بود 

این طرح به سرعت به سرانجام برسد.

 جلسه کمیسیون امنیت ملی 
با سران قوا

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی مجلس گفت 
که کمیسیون امنیت ملی در آینده نزدیک با 
سران سه قوه جلسه خواهد داشت. محمود عباس 
زاده مشکینی، در  رابطه با »محوریت جلسه  این 
کمیسیون با دبیر شورای عالی امنیت ملی« گفت: 
موضوعاتی که در جلسه مشترک با آقای شمخانی 
مطرح می شود عموما موضوعات مرتبط با موارد 
امنیت ملی و سیاست خارجی است، احتمالا مسائل 
افغانستان، قفقاز و مباحث مربوط به تحرکات 
برخی از کشورهای بیگانه و فرا منطقه ای در اطراف 
جمهوری اسلامی ایران در این جلسه مورد بحث 
باشد او در پاسخ به این سوال که آیا در این جلسه 
در رابطه با ایجاد تغییرات در طرح اقدام راهبردی و 
مذاکرات ایران و عربستان هم بحث می شود، بیان 
کرد: بله در رابطه با این طرح و مسائل مربوط به 
برجام و آخرین پیغام های اروپایی ها در این جلسه، 

گفت و گو خواهد شد.

انتخاب هیات رئیسه کمیسیون 
»طرح صیانت«

اعضای هیات رئیسه کمیسیون مشترک طرح 
صیانت مشخص شدند که بر این اساس رضا تقی 
پورانوری نماینده تهران به عنوان رئیس، سیدعلی 
یزدی خواه دیگر نماینده مردم تهران به عنوان نایب 
رئیس اول و حسن نوروزی نماینده رباط کریم و 
بهارستان به عنوان نایب رئیس دوم انتخاب شدند. 
همچنین لطف اله سیاه کلی نماینده قزوین، آبیک 
و البرز به عنوان سخنگو و بیژن نوباوه وطن نماینده 
تهران و مهرداد ویس کرمی نماینده خرم آباد و چگنی 

به ترتیب دبیران اول و دوم این کمیسیون شدند.

 انتصاب های جدید 
در حزب اعتمادملی 

الیاس حضرتی، دبیرکل حزب اعتماد ملی در 
احکامی جداگانه اسماعیل گرامی مقدم را به عنوان 
قائم مقام و محمدصادق جوادی حصار را به عنوان 
سخنگوی حزب اعتماد ملی منصوب کرد. همچنین 
مهران فرجی به عنوان رئیس کمیته روابط عمومی 
و تبلیغات، محمد گلزاری به عنوان سرپرست دفتر 
فرهنگی و رضا امیدوار تجریشی به عنوان سرپرست 

کمیته مالی و پشتیبانی منصوب شدند.

اقدام تحریک آمیز آذربایجان
جمهوری آذربایجان در ادامه اقدامات تحرک آمیز 
در دریای خزر رزمایش برگزار می کند. وزارت دفاع 
جمهوری آذربایجان از برگزاری رزمایش نیروی 
دریایی این کشور با هدف محافظت از زیر ساخت های 
حیاتی باکو در دریای خزر خبر داد. این رزمایش سه 

روزه از امروز )دوشنبه( آغاز می شود.

خبـــر

رئیــــس جمهــور با بیــان اینکه 
مسئولیت و مدیریت اصلی تنظیم بازار 
برعهده معاون اول رئیس جمهور است،  
گفت: ستاد تنظیم بــازار باید زیر نظر 
معاون اول فــعال تر و عملیاتی تر شود. 
سید ابراهیم رئیسی روز یکشنبه در 
جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت 

با اشاره به لزوم فروش دارایی های مازاد 
دولت در چارچوب قانون بودجه، افزود: 
وزارت اقتصاد و دارایی وظیفه دارد 
این موضوع را با جدیت پیگیری کند. 
رئیس جمهور اصلاح نظام مالیاتی 
و شناسایی مؤدیان جدید مالیاتی را 
ضروری دانست و بر لزوم کنترل و 

کاهش هزینه های دولت با مشارکت و 
اهتمام دستگاه ها و بخش های مختلف 
تاکید کرد.  رئیسی همچنین خواستار 
نظارت جدی و عملیاتی بانک مرکزی 
بر هــمه بانک ها از جمــــله بانک های 
خصوصی شد و گفت: هدایت نقدینگی 
از فعالیت های غیرمولد به فعالیت های 

تولیــــدی و ســـاماندهی نقدینگی 
با اســـتفاده از نـظرات کارشناسان 
اقتصادی از مهم ترین وظایف بانک 
مرکزی است. در جلسه دیروز ستاد 
هماهنگی اقتصادی دولت، نظرات و 
دیدگاه های اعضا درباره تنظیم بازار 

کالاهای اساسی مطرح و بررسی شد.

  وزیر امور خارجه:

سیاست خارجی متوازن ذیل دیپلماسی هوشمند است
 حتما نمی خواهیم کشور را به روسیه و چین گره بزنیم

وزیـــر امور خــارجه کشــورمان در حاشــیه 
سفر منطقه ای اخیرش در این خصوص که با توجه 
به نگاه دولت سیزدهم به تعامل با کشورهای آسیا 
از جمله کشورهای شرق آیا این به این معناست 
کـــه تعامل با غرب در سیاســت خارجی دولت 
سیزدهم  دارای چندان جایگاهی نیست،  اظهار 
کرد: ما کلید واژه هایی که برای سیاست خارجی 
دولت سیزدهم به کار می بریم، سیاست خارجی 
متوازن ذیل دیپلماسی فعال، پویا و هوشمند 
است. حسین امیرعبداللهیان با بیان اینکه نگاه به 
همسایگان و نگاه به آسیا و تعامل با کشورهای این 
منطقه برای ما در عرصه سیاست خارجی دارای 
اولویت اول است، گفت: نگاه به آسیا به این معنا 
نیست که به مناطق دیگر از جمله غرب توجه 
نداشته باشیم. این دیپلمات عالی رتبه کشورمان 
ادامه داد: یکی از ویژگی های سیاست خارجی 

متوازن این است که ضمن توجه به اولویت ها، از 
هر فرصتی در سایر حوزه های جهان برای تامین 
حداکثری منافع ملی مان استفاده کنیم. وی با 
بیان اینکه  در جریان سفر به نیویورک با ۱8 وزیر 
خارجه کشورهای اروپایی دیدار و رایزنی داشتم، 
افزود: این موضوع نشان می دهد که نگاه به شرق 
به معنای کنار گذاشتن غرب نیست، اما غربی ها 
باید بدانند و ما نیز  به صراحت به غربی ها گفته ایم 
که با  کشورهای چین، روسیه و هند در یک حوزه 
هستیم و  در جغرافیای آسیا قرار داریم و شما به 
خاطر سیاست های دنبال شده از سوی آمریکا و 
عدم اجرای تعهدات تان در برابر ایران، روز به روز 
ضرر می بینید و از برنامه های سرمایه گذاری و 
تعامل با ایران در حوزه های مختلف تجاری و 
اقتصادی دور می شوید. ما به آنها گفته ایم که 
به هر حال ایران دست بسته باقی نمی ماند و در 

راستای منافع خود تصمیم می گیرد و پیش می رود. 
وزیر امور خارجه کشورمان با بیان اینکه سیاست 
خارجی متوازن به این معناست که در تعامل با 
شرق و غرب عالم سیاست خارجی فعالی را دنبال 
کنیم و  دیپلماسی پویایی داشته باشیم، ادامه داد: 
حتما نمی خواهیم کشور را به روسیه و چین گره 
بزنیم، بلکه در راستای منافع دو طرف سیاست 
خارجی را پیگیری و تنظیم می کنیم و هر مقدار که 
چین، روسیه، هند یا هر کشور دیگری در جهان در 
راستای منافع مشترک طرفینی ایده ها و ابتکاراتی 
داشته باشند و ما احساس کنیم که منافع مان  در 
سطح خیلی خوبی تامین می شود از این ایده ها 
حتما استقبال می کنیم و حتما این فرصت برای 
تمام کشورها در قاره ها و مناطق مختلف وجود 
دارد، چه در آمریکای لاتین، چه در آفریقا و غرب و 

یا هر حوزه دیگری که ممکن است، باشد.

آیت ا... سید حسین موسوی تبریزی
دبیر کل مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه قم 

یـــادداشت

برای مشاغلی مانند وزارت یا ریاست جمهوری یکسری 
شرایط احراز را مشخص می کنند. در مورد تصدی پست 
ریاست جمهوری وقتی شرایط  احراز را مشخص کردند، بانوانی 
بودند که نسبت به ثبت نام در انتخابات ریاست جمهوری 
ثبت نام کردند. در کل هیچ وقت شرایط خاصی برای احراز 
عضویت در مجمع تشخیص مصلحت نظام اعلام نشده تا 
براساس این شرایط اعلام شده بشود نتیجه گرفت که آیا 
بانوان امکان عضویت و حضور در مجمع را دارند یا نه؛ مجمع 
تشخیص مصلحت نظام شرایط خاصی ندارد. اگر سخنان کلی 
بیان شود، نمی شود در مورد آن تحلیل کرد. بهتر است اول 
مشخص شود چه اشخاصی می توانند در مجمع تشخیص 
مصلحت نظام حضور داشته باشند؛ سپس راحت تر می شود 
در این مورد صحبت کرد که آیا بانوان این شرایط را دارند یا 
نه. در کل به نظرم نباید نگاه جنسیتی داشت، فکر می کنم در 
همه مشاغل در بین زنان افراد شایسته وجود دارد که می توانند 
تصدی پست هایی را داشته باشند و از عهده مسئولیت به خوبی 
برآیند. این پست ها چه سیاسی، چه اقتصادی، چه اجتماعی 
و یا سایر حوزه هایی که در حال حاضر زنانی هستند که در این 
مسئولیت ها هستند و به خوبی کار را انجام می دهند. نگاه 
جنسیتی داشتن به پست ها و بیان این مسأله که برخی پست ها 
را صرفا به خاطر جنسیت؛ زنان توانایی انجام دادن آن را ندارند، 
اساسا نگاه درستی نیست و به نظرم فارغ از جنسیت باید نگاه 
کنیم به اینکه در یک پست در واقع ما به چه توانمندی هایی نیاز 
داریم و از بین شایستگان افراد را انتخاب کنیم. درباره شایسته 
سالاری سخن بسیار گفته می شود ولی در واقع شایسته 
سالاری اتفاق نمی افتد، چون همراه با نگاه جنسیتی است. 
نیمی از افراد به خاطر جنسیت گاها حذف خواهند شد و فکر 
می کنم به جای هدف جنسیتی به معنای واقعی و نه در حد 
شعار دنبال شایستگی باشیم. اطمینان دارم در بحث شایستگی 
اگر معیارها را مبنا قرار دهیم، معیارهای شفاف و برمبنای 
عملکرد و پارامترهایی که می تواند شرایط احراز یک پست 
باشد، قطعا زنان توانمندی وجود دارند که بتوانند این پست ها 
را مدیریت کنند، کما اینکه در گذشته هم در این جایگاه ها 
بودند. زنان معمولا کارنامه قابل قبول تری در مسئولیت هایی 
که بر عهده گرفته بودند، داشتند. شاید بحث هایی که در مورد 
نارضایتی از مدیریت زنان وجود دارد، به نسبت کمتر بوده است 
به جای نگاه جنسیتی و اینکه صرفا عده ای را به خاطر جنسیت 
آنها حذف کنیم نگاه شایسته سالارانه داشته باشیم و شفاف 
شرایط احراز را بیان کنیم. در واقع بیان کنیم این افراد به چه 
دلایلی نمی توانند مشاغلی را عهده دار شوند و به چه دلایلی 

شایستگی این را داشتند که این پست را تصدی کنند.

نگاه جنسیتی به تصدی زنان، ممنوع 

انگشت مجلس مدت هاست روی پرونده بورسیه ها 
مانده و ظاهرا قرار نیست تکلیف آن مشخص شود. 
پرونده ای که اعلام آمار دقیق درباره وضعیت بورسیه ها، 
جایابی دانش آموختگان از سوی وزارت علوم، پیگیری 
برای پرداخت مقرری و معوقات آنها، ارائه راهکار برای 
اعاده حیثیت فارغ التحصیلان بورسیه، کمک به شفاف 
شدن موضوع و رفع ابهامات جامعه از جمله مهمترین 
دغدغه نمایندگان و بورسیه ها در این پرونده اعلام شد.

 شروع ماجرا از کجا بود
سال 93 بود که پس از استیضاح وزیر اسبق علوم 
و صحبت های رئیس جمهور سابق و معاون اول وی 
مبنی بر پیگیری ویژه دولت در موضوع بورسیه های 
غیرقانونی، قاسم جعفری سخنگوی کمیسیون 
آموزش و تحقیقات مجلس با اشاره به جزئیات جلسه 
اخیر این کمیسیون به خانه ملت گفت: انتخاب 
کمیته ۵ نفر از اعضای کمیسیون آموزش مجلس برای 
بررسی موضوع بورسیه های غیرقانونی انجام شد. در 
همان ایام معاون اول رئیس جمهوری سابق با تاکید 
بر اینکه نباید به سادگی از بحث بورسیه ها گذشت، 
تاکید کرد: »حتی اگر ۱۰ وزیر علوم در این دولت 
تغییر یابند اما باز هم موضوع بورسیه های غیرقانونی 
پیگیری خواهد شد.« اسحاق جهانگیری گفته 
بود:» ٢۴۰ هزار نفر در آزمون دوره دکتری شرکت 
می کنند و ۱٢ هزار نفر از آنها در این دوره پذیرش 
می شوند؛ چرا باید بورسیه ای که از ابتدا معلوم است 
در داخل تحصیل کند؟ کسانی که حداقل ها را نیز 
ندارند جانمایی شده و عضو هیات علمی شوند و دولت 
هزینه تحصیل آنها را پرداخت کند.« یکسال بعد 
یعنی در سال 9۴ بود که دکتر جواد هروی عضو اسبق 
کمیسیون آموزش مجلس گفت: الان کسانی که 
مخالف پیگیری  پرونده بورسیه ها هستند ادله شان این 
است که از این موارد در دولت های قبل تر هم وجود 

داشته است. اگر موارد قبل از دولت های نهم و دهم 
فاقد اشکال بوده است چرا اصرار دارید پرونده های 
بورسیه دولت های نهم و دهم مورد بررسی قرار گیرد. 
وی افزود: اگر در بحث بورسیه های دوره دکترای 
ما قبل از دولت های نهم و دهم هم اشکالاتی وجود 
دارد آنها هم باید اعلام شود. این حرف البته بیراه 
نیست اما توجیه خوبی برای رسیدگی نکردن به این 
مفسده نیست. به نظر من اگر شائبه فسادی در بحث 
بورسیه ها وجود دارد این شائبه باید به طور اساسی 
جراحی شود چه در دولت های نهم و دهم و چه در 
دولت های قبل تر. هروی تصریح کرد: واقعیت این 
است که در پذیرش بورسیه دوره دکترا 3۰۰۰ نفر، 
تخلف کاملًا محرز است. همه دستگاه ها مثل دیوان 
محاسبات، بازرسی کل کشور و حتی مجلس به این 
رسیده که پرونده های اینها مشکل دارد. اما از آنجا 
که برخی می خواهند تسامحی در این مورد صورت 
بگیرد گاه اصل آن را رد می کنند یا موارد آن را تقلیل 
می دهند. من به عنوان یک نماینده مجلس و یک 
مرتبط با حوزه آموزش عالی معتقد نیستم که تسامح 
کنیم و فساد محرز را نادیده بگیریم بلکه معتقدم 
ریشه این مفسده هر کجا که هست باید خشکانده 
شود. چطور ممکن است امتیازی به برخی دانشجویان 
داده شود که بدون آزمون وارد دوره دکترا شوند. از 
منابع مالی دولت استفاده کنند و سپس بدون هیچ 
رقابتی استخدام هم بشوند. اسم این، اگر رانت نیست 
چیست؟ این شیوه از ورود به دوره تحصیلات تکمیلی 

کاملا با اصل عدالت منافات دارد.
 مجلس یازدهم پرونده را بست؟

آن مجلس به پایان رسید و مجلس بعد هم در 
پرونده بورسیه ها به نتیجه خاصی نرسید. ۱۴شهریور 
بود که علی خضریان، سخنگوی کمیسیون اصل 9۰ 
مجلس شورای اسلامی گفت: گزارش پرونده بورسیه ها 

در این کمیسیون قرائت و به هیأت رئیسه مجلس 
ارجاع شد. اکنون مجلس یازدهم مدعی به نتیجه 
رساندن پروند بورسیه ها شده است. دیروز سخنگوی 
کمیسیون اصل نود مجلس شورای اسلامی از حضور 
وزیر علوم برای بررسی پرونده مربوط به بورسیه ها 
خبر داد و گفت که این گزارش در کمیسیون اصل نود 
نهایی شده و به زودی در جلسه علنی مجلس قرائت 
می شود. علی خضریان در توضیح جلسه یکشنبه 
کمیسیون اصل 9۰، گفت: جلسه ای با حضور وزیر 
علوم و معاونانش برگزار شد، در این جلسه کمیسیون 
گزارشی در خصوص پرونده های موجود در مورد 
مسائل مرتبط با وزارت علوم به ویژه بحث تعیین 
تکلیف پرونده قدیمی بورسیه ها باقی مانده از مجلس 
دهم را ارائه کرد و خواستار اقدامات لازم شد. وی: 
این گزارش در کمیسیون اصل نود نهایی شده و به 
زودی در جلسه علنی مجلس قرائت می شود، لازم 
است وزارت علوم دولت سیزدهم نیز در خصوص 
اصلاح روندها و احقاق حقوق آن بخش از نخبگانی 
که به دلیل سیاسی کاری ها در دولت گذشته دچار 
مشکلاتی شده اند اقداماتی انجام دهد تا دانشگاه های 
کشور بتوانند از ظرفیت های علمی آنها استفاده کنند 
و این موضوع مورد تائید مقام عالی وزارت نیز قرار 
گرفت. نماینده تهران ادامه داد: همچنین شد نخبگان 
علمی که در این پرونده حقوقی از آنها ضایع شده، 
هرچه سریع تر شناسایی و مشکل آنها مرتفع شود. با 
توجه به بررسی های کمیسیون از 3 هزار نفری که از 
سوی دولت قبل ادعای تخلف در جذب آنها به عنوان 
بورسیه مطرح شده بود، تنها کمتر از ۴۰ نفر خارج از 
ضوابط بورسیه شده بودند که مستندات آن نیز تهیه 
و به وزارت علوم ارائه شده البته قرار نیست کسانی که 
خلاف قواعد بورس شده اند در دولت سیزدهم نیز به 

کار گرفته شوند.

آرمان ملی: مسائل فی مابین ایران و آژانس بین المللی انرژی اتمی  همواره به 
محلی برای دستاویز قرار گرفتن از سوی غربی ها تبدیل شده و هر وقت که آژانس 
بین المللی انرژی اتمی گزارشی علیه فعالیت های هسته ای ایران منتشر کرده و در 
شورای حکام به رویت کشورهای عضو رسیده غربی ها به خصوص آمریکایی ها و بعضا 
تروئیکای اروپایی نیز بدان واکنش نشان داده اند. این مساله در هفته های اخیر و پس 
از ماجرای سایت کرج و عدم اجازه نظارت به بازرسان آژانس شدت بیشتری گرفت. 
چنانکه دیدار دو هفته پیش اسلامی رافائل گروسی  و توافق تهران را تحت الشعاع قرار 
داد و غربی ها یکصدا از ایران خواستند تا به تعهدات خود در همکاری با آژانس عمل 
کند.  این در حالی است که ایران همواره بیشترین همکاری ها را با آژانس داشته و خود 
مدیر کل آژانس نیز به این مساله اذعان داشته است. با این حال برخی کارشناسان 
و صاحب نظران بر این باورند که بهانه گیری های هسته ای غربی ها حداقل در حال 
کنونی به این دلیل است که توافق هسته ای در میان است. به این صورت که هر زمان 
در مذاکرات توفیقات و پیشرفت های حاصل شود غربی ها به گزارش های آژانس با 
دیده اغماض می نگرند و هر زمان نیز مذاکرات به بن بست بخورد آنها گزارش های 
آژانس را برجسته می کنند. از این جهت است که گفته می شود تحولات برجام تاثیر 

مستقیمی بر آژانس و نوع نگرش آن دارد.
 فعالیت هایمان طبق پادمان انجام می شود

شامگاه شنبه بود که رئیس سازمان انرژی اتمی کشورمان اظهار داشت: اساس 
دعوا و علت تمایل نداشتن و جلوگیری استکبار از رسیدن کشور ما به فناوری های 
پیشرفته این است که این پیشرفت ها تحت بیرق جمهوری و انقلاب اسلامی در حال 
رخ دادن است و آنها می خواهند مانع این پیشرفت ها شوند. محمد اسلامی با حضور 
در برنامه »نگاه یک« شبکه یک سیما گفت: فعالیت های صلح آمیز هسته ای با منع 
گسترش سلاح های هسته ای، جزو مواردی است که تعهد مشترک کشورهاست و در 
قالب ضوابط و مقررات آژانس بین المللی انرژی هسته ای برقرار شده است و دولت ها 
به آن متعهد هستند. وی ادامه داد: مجلس کشور ما در پیش و پس از انقلاب، مصوباتی 
درباره معاهدات بین المللی دارد و مکلف به رعایت این ضوابط هسته ای هستیم. 

اسلامی گفت: دشمنان کشور، وظایف واضحی را که در قانون و اساسنامه آژانس 
نوشته شده است در این حدود ۴۷ سال برای ایران اجرا نکردند و یا خیلی ضعیف و به 
ندرت و بسیار گزینشی اجرا کردند. معاون رئیس جمهور ادامه داد: نکته کلیدی این 
است که اکنون راس هرم قدرت، دستیابی به فناوری های پیشرفته است و فناوری 
هسته ای از نظر نقشی که در رفاه عمومی و اقتصاد و سلامت جامعه دارد، یکی از تعیین 
کننده ترین ها، تسهیل گر و شتاب دهنده پیشرفت در دیگر زمینه هاست. معاون 
رئیس جمهور و رئیس سازمان انرژی اتمی با اشاره به اینکه برنامه تولید ۱۰ هزار 
مگاوات برق هسته ای به سازمان انرژی اتمی ابلاغ شده است، بیان کرد: تاثیرات انرژی 
هسته ای و استفاده از فناوری های مربوط، در زندگی مردم ما از جمله در حوزه های 
کشاورزی، دارویی و آب و خاک، بسیار وسیع است. اسلامی با بیان اینکه ساخت دو 
نیروگاه جدید در قرارداد با روسیه، آغاز شده است که هر کدام حدود هزار مگاوات 
برق تولید خواهند کرد، افزود: این طرح به دلایل گوناگون از زمان بندی مقرر، حدود 
۷۰ درصد عقب ماندگی دارد. وی با بیان اینکه این برنامه ۱۰ هزار مگاواتی حدود ۱۵ 
ساله است، ادامه داد: قرارداد زمان بندی تولید دو هزار مگاوات، 8 ساله بود و تلاش 
می کنیم از این 8 سال بیشتر نشود. معاون رئیس جمهور افزود: با تمهیدات و برنامه 
ریزی انجام شده امیدواریم تعهدات مالی را تامین کنیم. اسلامی اضافه کرد: به آژانس 
گفتیم همه فعالیت های ما طبق پادمان انجام می شود و آنچه که در قانون آمده برای 
ما ملاک است و فراتر از آن را بر نمی تابیم و اجازه جوسازی نمی دهیم. وی با بیان اینکه 
تعاملات بیشتر لازم است، گفت: باید انرژی و وقت بیشتری را صرف کنیم و با آژانس 
بین المللی انرژی اتمی، رفت و آمد بیشتری داشته باشیم و گفت وگوهای خود با آنها را 
محرمانه نکنیم و این گفت وگوها را در سایت آژانس قرار دهیم تا همه کشورها بخوانند، 
زیرا زمانی که به نامه آژانس پاسخ محرمانه می دهیم منتشر نمی شود و آنها جوسازی 
می کنند. وی تصریح کرد: بنا داریم به هیاهوهای هسته ای پایان دهیم، زیرا دلیلی 
ندارد ما را بی جا متهم کنند، ما باید پیشرفت انرژی هسته ای را شتابان کنیم جلوه ها 
و تأثیرات آن را در زندگی مردم پدیدار کرده و گسترش دهیم، جلوه های اقتدار ملی 

متأثر از انرژی هسته ای را هم نمایان کنیم.

  نتیجه تاکیدات جهانگیری پس از 7 سال؛

قرائت گزارش بورسیه ها در مجلس 

رئیس سازمان انرژی اتمی:

بنا داریم به هیاهوهای هسته ای پایان دهیم
 نباید گفت و گوهای مان با آژانس را محرمانه کنیم 

رئیس جمهور مطرح کرد: 

 تاکید بر فعال تر شدن ستاد تنظیم بازار
زیر نظر معاون اول 

  معصومه زرآبادی
نماینده مجلس دهم


